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    محمدصادق عابديني
در شب هاي پخش مسابقات جام جهاني فوتبال 
از ش�بكه3 سيما، مجموعه مس�تندي جذاب 
درباره تيم هاي حاضر در اين مس�ابقات پخش 
مي شود كه در هر قسمت يكي از تيم هاي ملي 
براي بينندگان معرفي مي ش�ود. اين مس�تند 
كه »به وقت جام« نام دارد، بازتاب هاي زيادي 
داشته اس�ت. سيدحسن موس�وي فرد، مدير 
توليد »به وقت جام« به نمايندگي از تيم توليد 
اي�ن برنام�ه در گفت وگو ب�ا »ج�وان« درباره 
اي�ن برنامه توضيحات بيش�تري داده اس�ت. 
مس�تند »به وق�ت ج�ام« در معرفي 
كشورهاي حاضر در جام جهاني دست 
روي نكاتي مي گذارد كه كمتر ديده يا 
شنيده شده اس�ت، اين نگاه متفاوت 
حاصل نگاه تيم سازنده بود يا سفارش 

صداوسيما؟
دوستان رس��انه ملي دغدغه داش��تند در آستانه 
جام جهاني، كاري متفاوت تولید ش��ود كه براي 
مخاطب جالب و غیرتكراري باش��د. در مجموعه 
تیم تولید درباره ايده هايي كه مي شد استفاده كرد 
بحث كرديم و به اين نتیجه رسیديم كه مي شود 
ناگفته هايي از فرهنگ، اقتصاد، سیاست و سبك 
زندگي كشورهايي كه به جام جهاني آمده اند، بیان 
كرد. انصافاً نكات جالبي هم درباره اين كش��ورها 
وجود دارد كه كمتر ديده شده و جام جهاني فرصت 
خوبي بود كه به آن پرداخته ش��ود، در اين روزها 
بیشتر توجه ها به تلويزيون جلب شده و برنامه به 

خوبي ديده مي شود. 
يعني ش�بكه3 س�فارش داد كه نگاه 

متفاوتي به جام جهاني داشته باشيد؟
ايده اولیه برنامه »به وقت ج��ام« از قبل در ذهنمان 
وجود داشت، اما با تغییر مديريت شبكه3 و آمدن مدير 

جديد، زمینه نهايي شدن اين ايده به وجود آمد. 
چقدر طول كشيد كار توليد شود؟

مي شود گفت پیش تولید خاصي نداشتیم. از قبل 
كارهاي تحقیقاتي درباره برخي از كشورها انجام 
شده بود و اطلاعاتشان در دست بود، در ماه رمضان، 
پیش تولید را آغاز كرديم و بعد با شروع جام جهاني 
و با توجه به اينكه چه تیم هايي بالا مي آمدند، كار 

را ادامه داديم. 
مس��تند »به وقت جام« از جمله كارهاي مستند 
نیمه بلند اس��ت كه زمان تقريب��ي اش بین 20 تا 
30 دقیقه است. مستند تركیبي از آرشیو و نريشن 
است و با كارشناس��ان، افراد بومي آن كشورها يا 

كساني كه در آن كشورها زندگي كرده و از نزديك 
با شرايط اقتصادي، سیاسي و اجتماعي آنجا آشنا 
هستند، مصاحبه كرديم. مستندها در كل بسیار 
جذاب ش��ده و در آن نكاتي بیان ش��ده كه كمتر 
گفته شده است، مثل مستندي كه درباره سوئیس 
ساخته ايم يا مستندي كه درباره كشور ژاپن بود. 
تیم برنامه س��از ما س��فري هم به روسیه داشت و 
با مردم آن كش��ور مصاحبه هايي گرفت. به نظرم 

تركیب اين آيتم ها براي بیننده جذاب است. 
نوع نگاهي ك�ه در »به وق�ت جام« به 
كشورهاي حاضر در جام جهاني وجود 
دارد، بيش�تر انتق�ادي اس�ت، چنين 
نگاه�ي را در »فوتبال فقط بهونه اس« 
ش�بكه افق ه�م مي بينيم، اي�ن ديد 

انتقادي تصميم سازمان بوده است؟
درباره اينكه صداوس��یما چه تصمیمي داش��ته 
اس��ت، اطلاعي ندارم! اما تیم هاي برنامه س��از در 
صداوسیما مثل تیم ما، همیشه نگاه انتقادي نسبت 
به غرب داشته اند؛ نگاهي كه در نهايت در رويكرد 
برنامه سازي نیز وجود داشته است. ما اين نگاه را 
تغییر داديم و به اين سمت رفتیم كه اگر در غرب 
نكات مثبتي وجود دارد آن را با نگاه انتقادي نسبت 
به خودمان پررنگ كنیم و همچنین نكات منفي 
كمتر ديده شده در غرب را براي كساني كه خیلي 

ديد مثبتي به غرب دارند به نمايش بگذاريم. 
چرا تا اين حد »غرب« و كشورهاي غربي 

در اين مستندپررنگ شده است؟
يكي از اهداف ما اين است كه نشان دهیم در غرب 
همه مثل هم نیستند. اروپا با امريكا فرق دارد ولي 
كمتر در رس��انه هاي ما به اين تفاوت ها پرداخته 
شده است. اتفاقاً فوتبال هم همیشه چیزي فراتر از 
يك ورزش بوده و حتي رسانه هايي كه به صورت 
تخصصي به فوتبال مي پردازن��د، در گزارش هاي 
ورزشي به مسائل اجتماعي و اقتصادي كشورهاي 
درگیر فوتبال مي پردازند، آنها هم مي دانند كه بیان 

تفاوت ها براي بیننده جالب است. 

انتقادهايي نس�بت به برنامه در برخي 
رسانه ها وجود داش�ته كه فقط از يك 
گروه از كارشناس�ان با ن�گاه انتقادي 

استفاده كرده ايد!
ما س��عي كرده ايم نگاه اصولي به ديگر كشور ها 
داشته باشیم؛ نگاهي كه حتماً نبايد منفي باشد. 
مي ش��ود گفت به دنبال همان ن��گاه جمهوري 
اسلامي به غرب بوديم. در هر قسمت تلاش شده 
تا بخش هايي از سبك زندگي و شرايط اقتصادي 
را كه به درد مردم كشورمان مي خورد بیان كنیم. 
براي مثال در میان مردم ما، ژاپني ها به پركاري 
معروف هستند، ما هم آمديم و نشان داديم كه در 
كنار اين پركاري عوارضي مانند بالارفتن میزان 

خودكشي هم وجود دارد. 
بيشتر نقد ها معطوف به همان كشورهاي 
غربي است، در نقد اين كشورها دچار 

افرط يا تفريط نشده ايد؟
متأسفانه نگاه به غرب در كش��ور ما كاملًا يك نگاه 
غلوشده همراه با سانسور است. انگار قرار نیست قبول 
كنیم در غرب هم نكات مثبت وجود دارد و مي توان 
از آن نكات استفاده كرد. اين نگاه كمتر در برنامه هاي 

ساخته شده درباره غرب وجود داشته است. 
بهتر نب�ود مثلًا ب�راي هم�ه تيم هاي 
حاضر در مسابقات جام جهاني مستند 

مي ساختيد؟
نه، به خاطر اينكه تعداد تیم هاي حاضر در مرحله 
گروهي جام جهاني بالاست. امكان ساخت مستند 
براي همه تیم ها وجود نداشت و كنداكتور شبكه 
چنین اجازه اي را نمي داد ك��ه بتوانیم اين تعداد 
مستند را بسازيم. ما براي حدود يك سوم از تیم هاي 
حاضر در جام جهاني مستند ساخته ايم. نگاه مان 
هم اين ب��ود كه برخي از تیم ه��ا در همان مرحله 
گروهي حذف مي شوند و نگاه مردم هم بیشتر به 
تیم هايي است كه به مرحله حذفي مي آيند، مثل 
تیم هاي كرواسي و انگلیس كه در نیمه نهايي باهم 
ديدار داشتند و هر دو تیم براي بیننده ها از اهمیت 

بالايي برخوردار بودند. 
به نظرم »به وقت ج�ام« بيننده زيادي 
داشته باش�د، ش�بكه 3 درباره ميزان 

مخاطب آماري ارائه نكرده است؟
هنوز كه اطلاعي به ما نداده اند، اما فكر مي كنم به 
دلیل متفاوت و جديد بودن كار، استقبال خوبي از 
آن شده باشد. هر چقدر هم كه پخش مستند »به 
وقت جام« بیشتر شود، میزان شناخت و استقبال 
بیننده هاي تلويزيون از آن بیش��تر خواهد شد 
و اين برنامه جاي خ��ودش را در میان بیننده ها 

باز خواهد كرد. 
چقدر طول مي كش�د كه يك مستند 
از »به وقت جام« براي پخش از شبكه 

آماده شود؟
مستندها را در همان شب يا حداكثر در شب قبل 

آماده مي كنیم و در اختیار شبكه قرار مي دهیم. 
 اي�ن مس�تند ب�ه غي�ر از ش�بكه 3 

در شبكه هاي ديگر بازپخش دارد؟
با آنكه خیلي تلاش كرديم كه بتوانیم پخش ديگر 
ش��بكه ها را براي برنامه بگیريم، موفق نشديم. با 
چند شبكه هم صحبت كرديم كه به نتیجه نرسید. 
جا دارد از مديران صداوس��یما بخواهم در صورت 
امكان ش��رايط پخش »به وقت جام« را در ديگر 

شبكه ها فراهم كنند.

نگاه به غرب در كش��ور م��ا كاملًا يك 
ن��گاه غلوش��ده هم��راه با سانس��ور 
اس��ت. انگار قرار نيس��ت قبول كنيم 
در غرب هم نكات مثب��ت وجود دارد 
و مي ت��وان از آن نكات اس��تفاده كرد. 
اين نگاه كمتر در برنامه هاي ساخته 
شده درباره غرب وجود داشته است

 حجاب امري شرعي و اجتماعي است
 نه شخصي و سليقه اي

    مصطفي شاه كرمي
موضوع بحث اجباري و اختیاري بودن حجاب نس��بت به اصل 
وجوبي و وجودي آن در مقام فرع و جايگاه ثانويه است. چه اينكه 
در طول تاريخ ابنای بش��ر و از زماني كه انس��ان غارنشین براي 
پوشاندن بدنش از برگ درختان يا گیاهان استفاده مي كرده تا 

كنون، مسئله حجاب وجود داشته است. 
سنگ نگاره ها و آثار پیشینیان كه به دست ما رسیده، جملگي 
مؤيد اين اس��ت كه حجاب و رواج داش��تنش متوقف در بازه 
زماني ظهور و بروز اس��لام در جزيره العرب و بعد از آن نبوده 
است، بنابراين با پذيرش اين اصل مهم و با بررسي ديگر اديان 
و كتب الهي كه پیش از ظهور اسلام وجود داشته است جاي 
هیچ شك و ش��بهه اي باقي نمي ماند كه امر حجاب نه تنها به 
قرن ها پیش از اس��لام بازمي گردد بلكه نوع��ي اقدام عقلي و 
منطقي نوع بش��ر براي در امان ماندن از مض��رات مترتب بر 

نبودن يا نداشتن آن است. 
بر اس��اس آنچه از متون و ادله ش��رعي )اعم از قرآن و احاديث( 
مستفاد مي ش��ود، زنان مس��لم موظف به مراعات حفظ و ستر 
آنچه از آن به حجاب تعبیر مي شود در برابر نامحرمان هستند، 
حدود آن هم از س��وي ش��ارع مقدس تعیین گرديده كه براي 
زنان پوش��اندن همه بدن به غیر از گردي صورت و وجه الكفین 
از انظ��ار عموم و نامحرمان اس��ت. اين تعیین ح��دود در حالي 
است كه ش��خص براي انتخاب رنگ و ش��كل لباس با توجه به 
نوع فرهنگ جامعه و س��لیقه اشخاص به شرطي كه ناقض اصل 
وجوبي و ماهیتي حجاب و بروز تبرج و خودنمايي نگردد، هیچ 

محدوديتي ندارد. 
آيات و احاديث متكثر و قابل توجهي به منظور تدلیل و استناد 
براي عمق بخشي به اين مسئله، از مصحف شريف و كتب اربعه 
شیعه و صِحاح ستّه اهل تسنن قابل احصاست، بنابراين تعیین 
حدود بلااش��كال در موضوع كیفیت حج��اب از لابه لاي آيات 
احاديث از رس��ول اعظم)ص( و حض��رات معصومین)ع( امري 

روشن است كه فقهاي امامیه و عامه بر آنها تأكید كرده اند. 
قرن هاست كشورهاي غربي به استحاله جامعه ما كه ذيل فرهنگ 
و تمدن ايراني اسلامي هويت پیدا كرده و مي كند، كمر بسته اند. 
در گذشته استفاده از رنگ ها و طرح هاي بسیار زيبا از جانب زنان 
باعث ش��ده بود كه نگاه ها متوجه صورت و بدن زنان نش��ود اما 
اكنون از قبل بي توجهي مسئولان و خدعه دشمنان كار به جايي 
رسیده كه زنان به جاي استفاده از رنگ هاي شاد و زيبا در البسه 
و حجاب ش��ان مانند قدما، اكثر همان رنگ ها را در صورت خود 
به عنوان آرايش متمركز كرده اند كه محملي براي تبرج و البته 

هدايت نگاه ها به صورت زنان شده است. 
اگر به عنوان يك ذهن حقیقت جو و آزاده به بررسي نوع پوشش 
افراد مختلف در سرتاسر گیتي اقدام كنیم، خواهیم ديد حجاب، 
پوشش و عفت به غیر از دستورات مذهبي و شريعت هاي متنوع، 
ريش��ه در باورهاي عمیق فرهنگي، قوم��ي و تمدني دارد. اين 
موضوع بر مردماني از دورترين نقاط دنیا مثل عمق جنگل هاي 
آمازون كه هنوز هم مدعاي وجود برخي قبايل ناشناخته بشري 
گاهي اوقات در لابه لاي اخبار ديده مي ش��ود تا انتهاي قطبین 
زمین كه پوش��یده از زمهرير اس��ت، صادق اس��ت، البته سهم 
دولت ها )به معناي عام( در اس��تقرار اين مهم، امري بديهي و 
روشن اس��ت. چه اينكه اگر دولت ها در مس��یر تبلیغ و ترويج 
حجاب و تئوريزه كردن آن در لايه هاي مختلف تشكیل دهنده 
جامعه، كم فروش��ي كرده يا دچار تغافل يا تجاه��ل گردند، نه 
تنها در تحقق و وجود ملموس حجاب در سطح جامعه توفیقي 
نخواهند داشت بلكه روز به روز وضع پوشش افراد جامعه بدتر و 
مظاهر بي عفتي علني تر خواهد شد؛ مسئله اي كه امروزه جامعه 
و افرادش به دلیل تساهل و تسامح مصلحتي! مسئولان، به آن 

مبتلا شده است. 
با توجه به مباحث مطروحه ش��ك و ترديدي وج��ود ندارد كه 
حجاب امري ش��رعي، ديني و اجتماعي اس��ت، ن��ه موضوعي 
ش��خصي، بنابراين اصل وج��ودي حجاب في ح��د ذاته، امري 
اجتماعي است كه نوعاً در ارتباط ش��خص با اجتماع و ديگران 
نمايان شده و بر همین منوال است كه با عبور از حیطه وجودي، 
شكل وجوبي به خود مي گیرد، بنابراين زن و مرد در حدود و ثغور 
رفتارها و تعاملات اجتماعي ش��ان با همديگر ضروري و واجب 
است كه حدود و مرزهاي پوشش يا حجاب را بر اساس دستورات 
شرعي مراعات كنند. چه اينكه مراعات چنین مسئله خطیري 
فقط و فقط در خدمت تشخص و تكريم انسان و راه تعالي مردم 

است كه از جانب خداوند صادر شده است.

گفت وگوي »جوان« با سازنده مستند »به وقت جام«

 نگاه به غرب در کشور ما 
غلوشده و همراه با سانسور است

    محمد صادقي 
حجت الاس�لام ابوترابي ف�رد، ام�ام جمع�ه موق�ت ته�ران 
فيلم ه�اي س�ينمايي ب�ا موض�وع دف�اع مق�دس را نمادي 
از دف�اع مق�دس و ارزش ه�اي جن�گ تحميلي عن�وان كرد 
و آن را ب�ا فيلم ه�اي جنگ�ي هالي�وودي متفاوت دانس�ت. 
هفدهمین جشن انجمن مديران سینما به دبیري علي قائم مقامي 
و با حضور چهره هاي س��ینمايي، جمع��ي از نمايندگان مجلس، 

چهره هاي سیاسي و اصحاب رسانه برگزار شد. 
حجت الاسلام والمسلمین ابوترابي فرد امام جمعه موقت تهران در 
اين مراسم گفت: از همه كس��اني كه چنین مراسمي را گردآوري 
كرده اند، تشكر مي كنم. همان طور كه پیش بیني مي كردم سینماي 
ايران بعد از انقلاب بسیار پیشرفت كرد و درخشید. فیلم هاي دفاع 
مقدس را مي توان نماد دفاع مقدس دانس��ت، زي��را محتواي اين 
آثار ارزش��مند هنري از دفاع مقدس سرچش��مه مي گرفت. دفاع 
ما، مقدس بود و در آن دلاوري ها صورت گرفت. شهداي عالیقدر 
ش��خصیت هاي متفاوتي داش��تند كه در فیلم هاي دفاع مقدس 
ظهور پیدا كردند و همین مسئله اين آثار را با فیلم هاي هالیوودي 
كه درباره جنگ ساخته ش��ده اند متفاوت مي كند. در اين مراسم 
حجت الاسلام مازني، رئیس كمیس��یون فرهنگي مجلس نیز در 
سخناني گفت: از همه بدنه سینماي ايران مي خواهم كه با كارهاي 
برجسته خود باعث شوند كشورمان از نظر فرهنگي به  سمت اعتلا 
حركت كند. سینما و سینماگر در تمام دنیا از اهمیت بالا و برتري 
برخوردار اس��ت. وي ادامه داد: در تلاش هستیم در مجلس قانون 
صنفي هنر را تصويب كنیم، زيرا هنرمندان فاقد اين قانون هستند 

و همین مس��ئله مش��كلاتي را ايجاد كرده اس��ت. در حال حاضر 
هنرمندان مانند كارگران بايد از وزارت رفاه به دنبال حقوق خود 
باشند كه اين امر در شأن آنها نیس��ت. امیدوارم اين قانون هرچه 
سريع تر توسط مجلس تصويب شود. پوران درخشنده، كارگردان 
سینما نیز در سخناني با ابراز تأسف از فاجعه تصادف در سنندج و 
مشكلات اقتصادي كه گريبانگیر مردم است، از اينكه نمايندگان 
مجلس نس��بت به سینما حساس��یت دارند تش��كر كرد و گفت: 
صحبت هاي آقاي مازني برايم بسیار آرامش بخش بود. همین كه 

نمايندگان مجلس به فكر هنرمندان هستند، امیدبخش است. 
از نكات بارز هفدهمین جش��ن مديران تولید س��ینما حضور 
فرزندان و خانواده سرداران شهید هشت سال دفاع مقدس بود. 
فرزندان شهیدان علي صیاد شیرازی، احمد كشوري و شهید 
زين الدين در بخش ه��اي مختلف اين جش��ن و اهداي جوايز 
حضور داشتند. در اين مراسم از س��عید سعدي، مدير تولید و 

تهیه كننده فیلم هايي مانند »اتوبوس شب« تقدير شد.

امام جمعه موقت تهران در جشن مديران توليد سينما: 

فيلم دفاع مقدسي با فيلم جنگي هاليوودي متفاوت است

گفت وگوي»جوان« با كارگردان تئاتر »آنكه گفت آري، آنكه گفت نه«

هدف تئاتر گسترش اخلاق و عقلانيت است
    محمدعلی ميرزايی

اين روزه�ا نمايش»آنكه گفت آري، 
آنكه گفت نه« به نويسندگي برتولت 
برش�ت، نمايش�نامه نويس مشهور 
آلمان�ي و ب�ه كارگرداني»هوم�ن 
رهنمون« در ت�الار مهر حوزه هنري 
روي صحن�ه م�ي رود، در خلاص�ه 
داس�تان اي�ن اث�ر نمايش�ي آمده 
است: يك روس�تا دچار يك بيماري 
واگي�ردار اس�ت. آموزگار روس�تا و 
يكي از ش�اگردانش هم�راه عده اي 
ديگر براي درمان به آن سوي كوه ها 
مي روند. داروي�ي نمي يابن�د اما... ، 

گفت و گوي جوان با كارگردان اين نمايش پيش روي شماست. 
درباره محتواي نمايش»آنكه گف�ت آري، آنكه 

گفت نه« برايمان بگوييد. 
موضوع اصلي نمايش برپايه مسئله آموزشي است، گاهي اوقات 
ما توانايي »نه« گفتن را براي نسل جوان تعريف نمي كنیم و 
زماني كه مبحث مخالفت به صورت مذموم به میان مي آيد قطعاً 
جوان ما دچار سردرگمي مي شود. به نظرم اين نمايش براي 

جامعه امروز يك ضرورت به حساب مي آيد. 
حرف اصلي نمايش چيست؟ و آيا بيان آن در فرم 

نمايش براي شما دشوار نبوده است؟
م��ا در نمايش هیچ��گاه اين تص��وري كه س��نت ها از بین 
مي روند را نداشتیم، بلكه معتقد به اين موضوع هستیم كه 
سنت ها بايستي اجازه انتقاد را داشته باشند، سنت به صرف 
س��نت بودن مذموم نبوده، مثلًا در جامعه ژاپن بسیاري از 
سنت هاي خود را با همان كیفیت حفظ كرده اند، به نظر شما 
چرا بايد سنت مراقبت از پدر مادر جايگزين خانه سالمندان 
شود؟ ما امكان اين را داريم كه س��نت هاي خود را بازبیني 
كنیم و حرف اصلي اين نمايش اين است كه تعريف مشخص 

از شرايط مشخصي داشته باشیم. 
طبیعتاً نمايشي كه با فرم اجرا شده سختي و پیچیدگي هاي 
خاص خود را به همراه دارد، ام��ا جذابیت هاي متفاوتي را نیز 

در آن مي بینیم. 
شما به عنوان كارگردان نمايش، محتوا در تئاتر را 

تا چه اندازه مهم مي دانيد؟
من به فرم و محتوا در اندازه هاي متفاوتي اعتبار قائل هستم، 
مثلًا مولانا در يك بیتي دارد»عفو عفو عفو همي زند اشترمن 
ز تف تفي«، »وع وع وع چه گويدم حاصدش ش��لق لقي« كه 

فرمالیست هاي قرن نوزده اين مسئله را 
از آن خود مي دانند، ولي مولوي پیش تر 
به آن پرداخته است، گاهي اوقات فرم در 
يك متن تنها امكان جذابي به حساب 
مي آيد كه كارگردان براي ارتباط بیشتر 
با مخاط��ب انتخاب مي كن��د، در تئاتر 
اين اتفاق به شدت جاري بوده و در اين 
نمايش هم به نظرم فرم ها از ارزش هاي 

بالايي برخوردار است. 
به نظرتان در تئاترهاي امروز فرم بر 
محتوا غلبه پيدا كرده يا به اصطلاح 

فرماليستي شدند؟
درخصوص كاره��اي ديگران ترجیح 
دارم صحبتي نداشته باش��م، اما درباره نمايش»آنكه گفت 
آري، آنكه گفت نه« تمام تلاش خود را ك��رده ام كه فرم و 
محتوا مكمل همديگر و در مجموع نمي توان اين قضاوت را 

داشت كه اين نمايش فرمالیستي باشد. 
درب�اره اخلاق و معنوي�ت در كار هن�ري و اينكه 
اين دومقوله تا چه اندازه اي اهميت دارد نظرتان 

چيست؟
به نظرم اصل كار همین اس��ت، كار تئاتر گس��ترش اخلاق و 
عقلانیت است و قبل از دين هم اخلاق اصل جريان بوده و تئاتر 
يكي از اهداف خود را اين مس��ئله مي داند و معتقدم به شدت 

براي رسیدن به اين اصل بايد تلاش كرد. 
مخاطب اصلي اين نمايش چه قشري است؟

اول نوجوان و جوانان كه خلاقیت به واسطه توانايي »نه« گفتن 
در وجود آنها رو به نابودي است و دوم نگهبانان سخت سنت هاي 
بي چون و چرا و سوم كساني كه در حال شكل گیري هستند و 
بايستي حتماً اين نمايش را تماشا كنند، ما زماني كه اين باور 
را نداشته باشیم كه در هر شرايط مش��خصي بايستي تحلیل 

مناسبي را پیدا كنیم در نتیجه راه خلاقیت بسته است. 
به عن�وان يك هنرمند نس�بت تئات�ر و جامعه و 

حضور سلبريتي ها را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
در حال حاضر اين موضوع وضعیت مناسبي را به همراه ندارد 
و در همه دنیا تئاتر مورد حمايت دولت ها اس��ت. اگر جامعه 
تئاتري گرايش نسبت به حضور سلبريتي ها پیدا كرده است، 
بايد دلیل آن را يافت. تئاتر به مثابه نان شب نیست ولي مملكت 
بدون تئاتر خود را گم و بي اخلاقي مي ياب��د. به نظرم حضور 
سلبريتي ها مؤثر است به اين خاطر كه چراغ تئاتر را روشن نگه 

مي دارند، ولي نبايد غلبه پیدا كند.

    دریچه

حكمت 12

ناتوان ترين مردم كس��ى است كه 

در دوست يابى ناتوان است و از او 

ناتوان تر آن كه دوستان خود را از 

دست بدهد.

با عنوان »مربع هاي قرمز«  

خاطرات »حاج حسين يكتا« رونمايي نشده به چاپ دوم رسيد

كتاب »مربع هاي قرمز« شامل خاطرات »حاج حسين يكتا« يك 
روز قبل از رونمايي از سوي انتشارات شهيد كاظمي به چاپ 
دوم رسيد. اين اثر روز گذش�ته با حضور جمعي از ايثارگران 
در مجموعه شهداي سرچش�مه به طور رسمي رونمايي شد. 
اين كت��اب روايتي از بازيگوش��ي هاي كودكانه س��ربازان امام 
خمیني تا روزهاي امدادگري و شناسايي و چشیدن طعم تلخ 
قطعنامه اس��ت. »مربع هاي قرمز« پر است از خاطرات ترش و 
شیرين و گاهي تلخ نوجواناني كه در مكتب امام خمیني يك شبه 
مرد شدند. از آنها میان غرش تانك و صفیر گلوله قد كشیدند. 
آنها كه اين روزها رد پاي غبار میانسالي بر موهايشان نشسته و 
هنوز در گوشه اي و سنگري تمام قامت كنار انقلاب ايستاده اند 
و آنها كه پايشان به آسمان باز شد و به لقاء الله رسیدند. همان ها 
كه امام در موردش��ان فرمود: »اينجانب از دور دس��ت و بازوی 
قدرتمند شما را كه دست خداوند بالای آن است مى  بوسم و بر 

اين بوسه افتخار مى  كنم. « 

در برشي از اين كتاب آمده است: »س��تون گردان بي سر و صدا از 
كنار مسجد گذشت. آسمان خودش را به گنبد رسانده بود. ستاره ها 
مثل پولك. راه خاكي تنش را در دل تاريكي از كنار مسجد تاب داده 
بود، ما هم دنبالش. هر چه جلوتر مي رفتیم، دلم بیشتر مي لرزيد. 
انگار بعد از مسجد دنیا تمام ش��ده بود. ما بوديم و خدا. زير ديد و 
تیر مستقیم عراق گردن كشیده بوديم و راه مي رفتیم. از هیچ كس 
صدايي شنیده نمي شد. بي سیم هاي حنجره اي روي گلوي فرمانده 
گردان و گروهان ها بسته شده بود تا با ارتعاش تارهاي صوتي شان 
با هم ارتباط برقرار كنند. بوي بهشت مي آمد. اشك روي صورتم 
راه باز كرده بود. فرش��ته ها كنار جاده خاكي ايستاده بودند. اسم 
آنهايي را كه رفتني بودند، مي نوشتند و اشكشان را پاك مي كردند. 
تا به نهر خین برسیم، نیم ساعت طول كشید. نیم ساعت بهشتي 
كه هنوز طعمش زير زبانم است. خاكريز لاغر و كوتاهي در انتهاي 
راه انتظارمان را مي كشید. دولا دولا پشتش خزيديم. يك گروهان 
غواص از گردان كوثر به فرماندهي»حاج ابوالفضل ش��كارچي« 
قرار بود به دماغه جزيره بوارين بزنند. بي س��رو صدا در استتاري 
لب نهر جاگیر شدند. صفحه فلزي بزرگي كه نصف تنش در نیزار 
بود، نصفش در آب. غواص ها زير آن چیدند. گردان ما هم به سینه 
خاكريز چسبید. سكوت سنگیني بینمان لانه كرده بود. آخرين 

شب با هم بودن داشت مي گذشت. «
بنابر اين گزارش، حاج حس��ین يكتا از رزمن��دگان و فرماندهان 
جنگ است كه پس از دوران دفاع مقدس به فعالیت هاي فرهنگي 
رو آورده است. روايتگري دفاع مقدس از جمله فعالیت هايي است 

كه وي در كارنامه دارد.

 احمدجو:  نگارش و بازنويسي »سلمان فارسي« 
تا پايان فيلمبرداري ادامه دارد

فيلمنامه نويس مجموعه هاي تلويزيوني در خصوص روند نگارش و پيش توليد 
سريال الف ويژه »س�لمان فارس�ي« گفت: نگارش فيلمنامه همچنان ادامه 
دارد. طب�ق آنچ�ه داوود ميرباقري ب�ه من گفته، بازنويس�ي ها ت�ا آخرين 
لحظ�ه كار دنبال مي ش�ود و پ�ردازش ش�خصيت ها ادامه خواهد داش�ت. 
امرالله احمدجو در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان عنوان كرد: نويسندگي 
كار توسط سه نفر رقم خورده است؛ هیچ كدام از ما سه نفر باهم ارتباطي نداريم 
و هركس مشغول كار خود است. در واقع اين خواست میرباقري است تا در نهايت 

هر سه فیلمنامه را باهم بررسي كند. 
احمدجو در خصوص انتخاب بازيگران جوان يا چهره هاي مطرح سینما و تلويزيون 
براي ايفاي نقش در سريال »سلمان فارسي« اظهار كرد: اين مجموعه پیش تولید 
طولاني ای دارد و بايد منتظر انتخاب هاي میرباقري بود. من نیز از انتخاب بازيگران 
بي اطلاع هستم و براي پیش��رفت كار صرفاً روي فیلمنامه كار مي كنم. مجموعه 
تلويزيوني »سلمان فارسي« از جمله آثار فاخر و الف ويژه رسانه ملي است كه به 
كارگرداني داوود میرباقري تا امروز وارد مرحله پیش تولید شده و لوكیشن هاي 

آن در كشور هاي ايران، ارمنستان و... انتخاب شده است. 
داس��تان اين مجموعه درباره زندگینامه »س��لمان فارس��ي« از صحابه پیامبر 
اكرم)ص( است كه در سه فاز مختلف در سه دوره ايران، بیزانس و بخش مربوط 
به اسلام تولید خواهد ش��د و بازيگران آن قرار اس��ت فقط منحصر به بازيگران 
ايراني نباشند. سريال »سلمان فارسي« در س��ه بخش كودكي سلمان تا رحلت 
پیامبر)ص( و بازگشت سلمان به مدائن طراحي شده است و در 40 قسمت روي 

آنتن خواهد رفت.

    تلویزیون


